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Referat 
 
Møde i Sundheds- og Omsorgsudvalget 
Dato: 8. august 2024, kl. 10.00 
Sted: Udvalgsværelse B, 2. sal Rådhuset 
 

Deltagere: Hanne Simonsen, Margit Schrøder, Lisbeth Sølver, Elin Johanson, Lone Skov Al Awssi, Kirsten 
Nissen, Margit Risnæs, Michael Neumann, Merete Råschou, Eleonora Lewandowski, Jette Nielsen.  
Afbud: Leif Andreasen, Anne Marie Bossen, Henrik Høgh 
 

 
1. Valg af dirigent  

Hanne blev valgt som dirigent. 
 

2. Valg af referent. 

Sekretariatet tager referat. 
 

3. Godkendelse af dagsorden  

Dagsordenen blev godkendt. 
 

4. Godkendelse af referat fra den 6. juni 2024 

Referatet er godkendt. 
 

5. Drøftelse af Borgerrådgiverens beretning for 2023 

Udvalget drøfter Borgerrådgiverens beretning og er bekymrede ift. digitaliseringen af kommunikation med 

borgerne. Udvalget er meget interesserede i, hvordan Københavns Kommune sikrer ældre borgere, når der 

sker så hastig en teknologisk udvikling ift. både kommunikation og hjælpemidler, herunder hvordan SUF 

forholder sig til beretningen. 

Beretningen er taget til efterretning. 

 
6. Forberedelse til møde med ressourcedirektør Anna Schou 

Udvalget har på forhånd fremsendt spørgsmål til ressourcedirektøren samt udarbejdet en opsamling over 
korrespondancer vedr. plejehjemmenes madøkonomi. 
 
 

7. Oplæg om økonomien på mad- og måltidsområdet v/ Ressourcedirektør Anna Schou  
 
(Se bilag for PP-præsentation) 
 
Man er i ude på plejehjemmene kommet langt med målsætningerne fra mad og måltidsstrategi, hvilket er 
meget positivt. Fremadrettet forventer forvaltningen i højere grad at kunne rykke på midler til fødevarer og 
køkkenpersonale, på baggrund af den udvikling og opkvalificering der har fundet sted. 
Der kommer flere og flere produktionskøkkener rundt på byens plejehjem. Særligt efter der blev vedtaget 
en politisk beslutning om at skulle være produktionskøkkener på alle nybyggede plejehjem. 
Efter en længere periode med stigende inflation og fødevarepriser går det heldigvis i den rigtige retning. 
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Udvalget spørger til, hvorvidt det afsatte beløb til fødevarer per person per dag, 66,17 kr., er PL reguleret 
ift. den lønstigning til offentligt ansatte, der trådte i kraft i år, samt hvorvidt der reguleres efter den 
gennemsnitlige prisudvikling på fødevarer eller om der tages højde for målsætningen om 90 pct. økologi, da 
dét prisgennemsnit vil være højere. Ressourcedirektøren vil vende tilbage med svar derpå, men opfordrer 
Ældrerådet til at gå til politikerne med ønsket om flere midler til mad- og måltidsområdet. 
 
Udvalget spørger ind til, jf. BRUS og tilsynsrapporter, at der er meget stor forskel på standarden for 
måltider på plejehjemmene i København og muligheden for at fastsætte et beløb per person alene til 
råvarer.  
Ressourcedirektøren fremlægger fordele og ulemper ift. selvforvaltningsprincippet, men vil have en særlig 
opmærksomhed på BRUS og tilsynsresultater og dialogen med forstanderne på de tilbud, hvor 
tilfredsheden er for lav på området. 
Der er flere steder i forstandergruppen et ønske om en revidering af budgetmodellen for plejehjemmene. 
 
Udvalget spørger til, om det er blevet undersøgt hvilken betydning klimamålsætningerne, herunder 
ambitioner om mindre kød på byens plejehjem, har haft for plejehjemsbeboernes ernæringsstatus. 
Ressourcedirektøren vil vende tilbage med svar derpå.  
 
Udvalget vil følge videre op på emnet, når man har fået tilbagemeldinger på ovenstående og derfra videre 
kvalificere BR-forsalget vedr. madøkonomi på plejehjem, hvorfor punktet udgår som et selvstændigt 
dagsordenspunkt.  
 
 
9. Orientering fra det politiske udvalg v/ Lisbeth og Margit  
 
Orientering taget til efterretning. 
 
 
10. Orientering fra tilsynsgruppen v/ Margit  
(Se Ældrerådets tilsynshøringssvar på hjemmesiden) 
 
Der har i juni og juli været tolv tilsynsrapporter, hvoraf tre plejehjem har været særdeles tilfredsstillende, 
seks plejehjem vurderet meget tilfredsstillende, to plejehjem vurderet tilfredsstillende/ middel (Ryholtgård 
og Verdishave) og en mindre tilfredsstillende (Dronning Ingrid i Valby). Problemer er især relateret til: 

- Kritik af toiletter og personlige hygiejne 
- Antal vikarer og tonen blandt personalet 
- Vikarer og afløsere, der ikke har adgang til CURA, hvorved information går tabt 
- Personalets adfærd og høj grad af udskiftning på en af afdelingerne 
- Nødkald der ikke besvares  

Udvalget drøfter, hvordan der kan være så stor en diskrepans mellem hvad medarbejderne siger og 
hvordan de reelt agerer. På Dronning Ingrid er tilsynets vurdering gået tilbage to år i træk og det kalder i høj 
grad på ledelsesmæssig handling. 
Udvalget beslutter at udvalgets forpersoner ved næste møde i Forretningsudvalget med direktionen 
spørger nærmere ind til særligt: 

- Adgang til CURA for afløsere og vikarer, herunder hvordan man sikrer overlevering af information. 
- Handleplaner for Dronning Ingrid 
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11. Fremtidige emner 
 
Næste udvalgsmøde er den 5. september 2024, hvor der er aftalt besøg på Vigerslevhus. 
Rundvisning/oplæg og efterfølgende ordinært møde. Sekretariatet har efterspurgt et lånelokale og afventer 
nærmere tidspunkt. På baggrund af tidligere drøftelser om emnet, har sekretariatet sendt følgende 
spørgsmål til Vigerslevhus som baggrund for drøftelse: 

- Hvorvidt Vigerslevhus oplever udfordringer ift. borgers egenbetaling og transport 

- Lægehjælp; brug af praktiserende læger og tilbuddets egen læge 

- Tidsrammer for de midlertidige ophold; hvor længe kan borgerne være der og hvad sker der, hvis 

man fortsat er syg efter den periode 

- Overgangene mellem hospital, MTO og borgers eget hjem; hvordan følges borgerne og hvad er 

udfordringerne 

- Hvordan planlægges et træningsforløb, hvad forpligter hhv. Vigerslevhus og borgerne sig på 

- Målgruppeudviklingen over de senere år, fra aflastningspladser, herunder matchet mellem 

borgerbehov og kompetencer 

 
Den 3. oktober kl. 10.15-11.00 i udvalgsværelse D, er Centerchef Sine Mutanu Jungersted og afdelingsleder 
Stine Mieth-Waldorff på ift. sundhedsklynger, status og fremtidsperspektiver, herunder rådets muligheder 
for indflydelse.  
 
Videre har udvalget interessere i nærmere at undersøge:  

- Sygeplejeklinikkerne, som der fremadrettet bliver etableret flere af, samt i hvilke barriere der er i at 
få borgerne til at benytte sygeplejeklinikkerne. 

- Som opfølgning på et tidligere mødeoplæg ønsker udvalget til efteråret en opdatering på 
selvudpeget hjælper, herunder særligt et dialogmøde med visitatorerne, således, at dette kan 
knyttes an til den handleplan ang. selvudpegede hjælpere Sundheds- og Omsorgsforvaltningen skal 
udarbejde.  

- Praksis omkring indflytningssamtaler. Udvalget ønsker at besøge og spørge ind til, hvordan beboere 
og medarbejdere oplever indflytningssamtalerne fungere, både ift. tidsramme og indhold. Bliver 
f.eks. klippekortene italesat  
 

 
12. Evt.  
 
a) Demens 
Anbefaling af Phd-afhandlingen om ’Demensvenlig Vanløse’ –Mirjam Due Tiemesma 
Ca. 5000 personer lever med demens i Københavns Kommune, ca. halvdelen deraf bor hjemme. Så hvordan 
hænger demens sammen med storbyliv? 
Hvordan er noget demensvenligt? Miriam har bl.a. bedt demens ramte tage billeder af deres hverdagsliv og 
udfordringer. Det blev bl.a. tydeligt, at demensramte er aktive, de oplever ikke byen som farlig og 
demensramte kan også have medborgerskab. Det relationelle medborgerskab er vigtig for målgruppen, 
mange føler sig ensomme, isolerede.  
De sociale rum er vigtige, efter trænings/coachforløbbet slutter bliver ældre med demens lidt tabt. Der er 
behov for at tale om demens på en anden måde, hvor vi har fokus på mennesket og ikke sygdommen.  
På Ældrerådsmødet den 25. september er der oplæg om demensstrategien i Københavns Kommune, 
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herunder oplæg v/ Mirjam Tiemensma 
 
Find Lones artikel om brug af antipsykotisk medicin ift. demente her; 
Debat: Ældre sløves med antipsykotisk medicin på plejehjemmene | Københavns Ældreråd (kk.dk) 
 
b) Ensomhed 
Flere ensomme ældre, særligt mænd dør alene i Københavns Kommune. Røde Kors vil lave fællesskabshuse 
for at nå ud til flere ensomme borgere i byen. 
 
c) 
Beskæftigelses- Integrations- og Socialudvalgets besøg hos Muhabet er rykket til den 22. august, med 
spisning om aftenen.  
Michael melder nærmere ud ift. antal deltagere mv. 
Muhabet ligger på Bragesgade 8C, 2200 København N. 
 
 

 

https://aeldreraadet.kk.dk/nyheder/debat-aeldre-sloeves-med-antipsykotisk-medicin-paa-plejehjemmene

